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Referat 

af workshop i Handicaprådet 

 

Mødet afholdes torsdag den 11. august 2022, kl. 15:00-17:00. 
 
 

Rådhuset, mødelokale 1 
Kuussuaq 2, 1. sal 

 

 

Medlemmer  

Karin Pedersen Thorsen (Formand) Bestyrelsesmedlem i Inooqat 

Arnajaaq Lynge (Næstformand) Medlem i Landsforeningen Autisme 

Lisa Nielsen Formand for Døveforeningen i Grønland KTK 

Cecilie Marie Jakobsen Formand for Nunatsinni Inuit Innarluutillit Kattuffiat NIIK 

og bestyrelsesmedlem i Sugisaq 

Inge Olsvig Brandt Kommunalbestyrelsesmedlem 

Mathias Knude Brusgaard Fagchef for Handicap og Socialpsykiatri 

Riikki Grønvold Fagchef for Skoleafdeling 

Vivi Christiansen Teamleder i Den Fælles Visitation, Myndighedsafdeling 

 

Tilforordnede  

Naja Anelouise Heilmann  Sekretær for Handicaprådet 
 

Fraværende: Riikki Grønvold, Vivi Christiansen, Inge Olsvig Brandt, Naja Anelouise Heilmann (Mie 

Skou Larsen vikarierede) 

 

Sags id: EMN-2021-11568 
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1. Dagsorden 
1. Kort rammesætning af rådets arbejde v. formand, Karin 

2. Workshop 

2. Kort rammesætning af rådets arbejde 
Karen ridsede lovgrundlaget for rådets arbejde op, med den hovedpointe, at rådet grundlæggende skal 
inddrages i emner der vedrører borgere med handicap. 

3. Workshop 
Rådet gennemgik en proces, hvor der var en produktiv dialog omkring hvilke emner, rådet skal fokusere på i 
den kommende tid.  
 
Af emnerne er der udvalgt tre, som rådet ønsker at prioritere at arbejde med først. Af disse tre blev det 
besluttet, at der ved det næstkommende handicaprådsmøde skal udvælges et enkelt emne, som rådet skal 
lægge en konkret plan for. 
 
Rådet valgte at prioritere følgende tre emner først, ved et valg af stemmer fra de fremmødte medlemmer 
 

• Mulighed for arbejde og uddannelse 

• Alle har ret til en passende bolig 

• Tættere samarbejde mellem kommunen og foreninger med handicaprådet 
 
Det er disse tre emner, vi tager udgangspunkt i på næste møde. 
 
Rådet aftalte, at medlemmerne løbende har mulighed for at komme med nye emner. Valget af nye emner 
vil blive drøftet efter rådet har arbejdet med de tre først-prioriterede emner. 
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Referat af workshop 

 

Mulighed for arbejde og uddannelse 
Mulighed for arbejde  

• Hvad er Majoriaqs rolle og hvilke tiltag har de til arbejde for personer med handicap? 

• Gøre realkompetence-bevis til en del af afslutningen i skolen i specialklasser, hvor elever ikke kan 
gå til eksamen 

o Realkompetence beviset giver bedre muligheder for at borgere med handicap kan vise 
deres kompetencer til potentielle arbejdsgivere 

o Dette vil give borgere mulighed for at bruge realkompetencebeviset til at finde et arbejde 
 
Mulighed for uddannelse 

• Specialklasser i kommunen 
o Hvad er planen for at fusionere specialundervisning fra USK og ASK på den nye skole? 
o Den kommende specialafdeling på den nye skole vil blive placeret i stueetagen hos 

Yngstetrinnet. Dette er ikke ideelt for specialklasserne på Ældstetrinnet samt 
autismeklasser. Er det muligt, at de kan placeres i den nye bygning der allerede findes ved 
ASK? 

o I USK’s specialklasser er der også elever uden diagnoser med adfærdsproblemer. Kan vi 
sikre at disse ikke bliver fusioneret med ASK’s autismeklasser? 

• Fritidshjem 
o Hvordan vil kommunen sikre udviklingen for børn med handicap? 
o Hvordan vil kommunen sikre at børn med handicap inkluderes i fritidshjemsordningen? 

• Flere lokale muligheder for svagtseende, hørehæmmede og døve 
 

Alle har ret til en passende bolig 
• Flere handicapvenlige boliger 

• Bofællesskaber 

• Bosteder, bokollektiver 

• Boliger til hele målgruppen 

• Hvad er status i kommunen? 

• Hvad siger byggeloven og i praksis, imødekommer det behovet?  
o Imødekommer Anlæg og Miljø personer med handicaps behov? 
o Opdatering af byggelovgivningen 

• Hvad gør man for at hjælpe personer med sindslidelse til en bolig? 
o Hvad siger lovgivningen? 
o Uden bolig er det svært at fastholde et arbejde 
o Opmærksomhed på en nær fremtidig hjemløsetælling. Det er et ønske, at der bliver gjort 

forskel på hjemløse med sindslidende sygdom og handicap. 

• Iflg. Lovgivningen skal kommunen tilbyde personer med handicap et bosted 
o Hvad er kommunens planer for at leve op til lovgivningen? 
o Hvorfor er der en venteliste? 
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Tættere samarbejde mellem kommunen og foreninger med handicaprådet 
Det er fastlagt i vedtægterne at der skal sikres et godt samarbejde - Hvordan vil rådet sikre, at de lever op 
til disse? 
 
Rådet drøftede, at dette punkt primært handler om at sikre den rette involvering og de rette processer i 
rådets arbejde. For at kunne dette, er det vigtigt, at rådet laver en plan, når rådet har valgt et emne, de vil 
arbejde med. Rådet havde en dialog om, at følgende kunne være brugbart i det fremadrettede arbejde 
 
Principper for proces for rådet 

A. Rådet afgrænser og undersøger ét emne 
B. Rådet inviterer til planlagte borgermøder eller interessentmøder, hvor de hører dem i det 

pågældende emne 
C. Rådet bruger inputs fra møderne til at kvalificere anbefalinger 

 

• Årshjul 

• Handlingsplan på området 

• Planlagte borgermøder – tæt på borgerne 

• Ønske om et bedre samarbejde med handicapråd i andre kommuner 

• Handicaprådet vil involveres i flere høringer vedr. personer med handicap 
 

Samlet oversigt over alle emner rådet drøftede til workshoppen 
 

• Mulighed for arbejde og uddannelse 
o KLAP job: job til mennesker med kognitive handicap 
o Beskyttet værksted 
o Alle har ret til indhold i hverdagen 
o Værdighed til voksne med handicap 
o Rummeligt arbejdsmarked 

• Ønske om antidiskriminationslov 
o Ingen diskrimination af personer med handicaps i uddannelse, jobsøgning og bolig 

• Boliger: mangel på boliger til handicappede med lange ventelister 

• Fritidsaktiviteter for alle 

• Mulighed for at klare sig selv så meget som muligt  

• Fokus på udvikling og selvstændighed frem for pasning og omsorg 
o Handleplan til personer med handicaps, så de kan sætte mål i livet 
o At skabe individer der kan klare sig selv så meget som muligt 

• Aflastningsmuligheder 

• Ret til bolig 

• Handicaprådet vil involveres i flere høringer vedr. personer med handicap 

• Planlagte borgermøder så rådet kommer tættere på borgerne 

• Ønske om at handicaprådet og borgere involveres i handlingsplan for handicappolitikken 

• Tættere samarbejde mellem kommunerne, foreningerne og handicaprådet 
o Bedre overblik over hvad hver af deres opgaver er 


